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Studie ID. 2all: 
lidový 
elektromobil 
pod 25 tisíc eur

Dojezd až 450 kilometrů, výkon 166 kW, nabití 
z deseti na 80 procent za dvacet minut. K tomu 
prostor jako v Golfu a cena jako za model 
Polo. To je studie v novém designovém stylu 
značky, jejíž sériová verze by měla vyjet v roce 
2025. Vše doplňují inovativní technické prvky 
jako Travel Assist, IQ.LIGHT nebo e-plánovač 
tras. Technickým základem sériově vyráběné 
verze bude platforma s označením MEB 
Entry. „ID. 2all ukazuje, kam se chceme s naší 
značkou celkově dostat: blízko k zákazníkům, 
ke špičkovým technologiím a skvělému 

designu. Urychlujeme transformaci, abychom 
elektromobilitu dostali k širokým vrstvám 
motoristů,“ říká předseda představenstva 
Thomas Schäfer. Model ID. 2all bude prvním 
vozem na platformě MEB s pohonem předních 
kol a nabídne výhled na nový designový styl 
značky Volkswagen. Jedním z prvků tohoto 
nového jazyka je design C sloupků, který 
proslavila už první generace modelu Golf. Malý 
elektromobil tuto charakteristickou část nově 
interpretuje. 

Elektromobil dostupný pro všechny. Nové pojetí 
klimatizace, firemní úspěchy i změna konání 
legendárního srazu GTI. 
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Facebook
Tady najdete 
všechny zásadní 
novinky.

Instagram
Naše auta 
na cestách 
do krásné přírody.

Digitální magazín
A tady jsou 
rozšířené verze 
našich článků.

YouTube
Recenze, reklamy, 
zkušenosti, prostě 
videa.

Vějíře pro lepší klima
Jak bude vypadat nový model ID.7, ukázal veletrh 
spotřební elektroniky CES v Las Vegas. Jeho asi 
nejzajímavější novinkou je inteligentní klimatizace, 
která se aktivuje, jakmile auto v blízkém okolí 
rozpozná klíč. Temperovaný vzduch po kabině 
rozdělují inteligentní výdechy na přístrojové desce 
pomocí horizontálních pohybů, jimiž napodobují 
vějíř. Sedí-li cestující už ve voze, mohou si nechat 
vzduch přivádět cíleně přímo k tělu, nebo nastavit 
nepřímou ventilaci. Klimatizaci lze ovládat také 
hlasem. Například věta „Ahoj Volkswagen, mám 
studené ruce“ spustí vyhřívání volantu. Senzor 
pod čelním oknem rozpoznává úhel dopadajících 
slunečních paprsků, svítí-li slunce na jednu stranu, 
chladí se intenzivně právě tato část interiéru. 
ID.7 bude prvním modelem Volkswagenu s takto 
pokročilým inteligentním řízením klimatizace.

Elektrická ofenziva pokračuje
Elektromobilita má našlápnuto dobře a prodeje rostou. Volkswagen 
v roce 2022 celkově dodal přes 4,5 milionu vozidel, z toho čistých 
elektromobilů 330 tisíc. To je o 23,6 procenta více než v předchozím 
roce. Nejlépe se elektrickému pohonu daří na největším trhu 
značky, v Číně, kde se vloni prodalo 143 100 vozů ID. Celosvětově je 
nejúspěšnější model ID.4 se 170 tisíci dodaných vozů. Od předání 
prvního ID.3 zákazníkovi v září 2020 dodal Volkswagen na celém 
světě již více než 580 tisíc vozů rodiny ID.

GTI se opět sejdou doma  
ve Wolfsburgu
Od příštího roku se legendární setkání GTI bude konat v srdci značky 
ve Wolfsburgu. Příznivci sportovních modelů se budou scházet 
před branami hlavního výrobního závodu na akci GTI Coming Home. 
Největší setkání GTI se od roku 1982 konalo tradičně v Rakousku 
u jezera Wörthersee. Obec Maria Wörth nedávno rozhodla, že 
další konání těchto akcí neumožní. Proto se od ročníku 2024 bude 
pokračovat ve Wolfsburgu. 
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Evoluce ikony
Dva a půl roku po uvedení první generace přichází velká 
modernizace našeho prvního vozu, který od začátku 
vznikal jako elektromobil. Mnoha vylepšení se v novém 
ID.3 dočkal software, ale i podoba vozu.
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Lepší design s vylepšenou 
aerodynamikou. Seznamte se 
s novým ID.3

Výraznější design
Elektromobil kompaktní třídy zvenčí zaujme 
svěžím a výraznějším vzhledem. Přídi 
dominují optimalizované otvory pro přívod 
chladicího vzduchu a velké lakované plochy, 
což vozu propůjčuje sebevědomí i přátelský 
vzhled. Podíl na tom má také nový nárazník. 
Kapota je teď opticky delší, protože zmizela 
černá lišta pod čelním oknem a prolisy na 
stranách přídě dodávají vozu protaženější 
vzhled. Zlepšila se rovněž aerodynamika 
díky vylepšenému obtékání předních kol 
vzduchem (vzduchové clony Air Curtain). 
Na zádi svítí dvoudílné zadní svítilny poprvé 
také v zadním výklopném víku. Paletu laků 
karoserie rozšířily nové barvy, například tmavě 
zelená Dark Olivine Green.
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Uvnitř najdete 
materiály, které 

nepocházejí  
ze zvířat

Udržitelnost
Jedním ze zajímavých detailů interiéru 
nového ID.3 je barevně odlišené prošívání. 
Pro výplně dveří a čalounění sedadel 
používá Volkswagen tkaninu z mikrovlákna 
ArtVelours Eco, kterou ze 71 procent tvoří 
recyklát. Vizuální a hmatový dojem však 
zůstává na stejné úrovni jako dříve, totéž 
platí i o odolnosti. Měkké povrchy se spodní 
pěnovou vrstvou na přístrojové desce jsou 
naopak ještě příjemnější na dotyk, nově 
tvarované výplně dveří pak také mají měkčí 
povrch a větší plochy. Vůz dostal nejnovější 
generaci softwaru, která zvyšuje výkonnost 
systémů a dokáže přijímat bezdrátové 
aktualizace OTA (Over the Air). Nově je 
v základní výbavě středový dotykový displej 
s úhlopříčkou 30,5 centimetru pro navigační, 
telefonní, multimediální a asistenční systémy 
i nastavení vozidla. Úpravou prošla struktura 
menu, v němž jsou nabíjecí funkce nyní 
v první úrovni nabídky. 
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Sdílená data jsou 
dalším krokem  
na cestě k vysoce 
automatizované jízdě

Chytré propojení
S Plug & Charge vůz po připojení kabelu 
k nabíjecímu stojanu automaticky ověří 
totožnost a vzápětí se automaticky spustí 
nabíjení. Inteligentní e-plánovač tras 
usnadňuje nabíjení nového modelu ID.3 
a zvyšuje komfort. Na delších trasách 
vypočítává zastávky pro nabíjení tak, 
aby vůz dojel do cíle co nejdříve. Systém 
přitom zohledňuje kromě stavu nabití sady 
akumulátorů také aktuální dopravní situaci 
a předpovědi. Vyhodnocování zastávek pro 
nabíjení probíhá dynamicky a řídí se výkonem 
nabíjecích stojanů. Výsledkem tak může být 
například návrh trasy se dvěma krátkými 
nabíjecími zastávkami s vysokým výkonem 
místo jednoho dlouhého nabíjení s nízkým 
výkonem. K tomu systém dokáže rozpoznat 
obsazené nabíjecí stojany, které vůbec 
nenavrhuje. Cíle lze přenášet do automobilu 
prostřednictvím bezplatné aplikace We 
Connect ID.
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Sdílení dat skrz 
mobilní síť je 
jedním ze základů 
autonomní jízdy 
budoucnosti

Elektrický nástupce legendárního téčka, 
ID. Buzz, je plný moderních technologií 
a nechybí mezi nimi ani pokročilé jízdní 
systémy. Tím nejnovějším v paletě 
funkcí Travel Assist se stává možnost 
využívat sdílených dat. Ta by měla 
pomoci, aby jízda byla zas o krůček 
bezpečnější a komfortnější. Sdílená 
data také jsou jedním ze základních 
stavebních kamenů automatizované 
jízdy. Díky nim totiž auto zjišťuje, co 
se v jeho okolí děje. O to lépe pak na 
dění může reagovat s dostatečným 
předstihem. 

Data sdílí celá rodina ID.
Sdílení dat v Travel Assist coby volitelný 
prvek výbavy přinesl jako první model 
ID. Buzz, na přání ho však můžete 
získat i u všech nově vyráběných vozů 
rodiny ID. Celé řešení spoléhá na online 
připojení vozů přes mobilní síť. Flotila 
vozů Volkswagen v praxi sbírá data 
o dění v provozu, ale také shromažďuje 
mapové podklady s konkrétními prvky 
dopravní infrastruktury v okolí auta. 
Vozy tak sledují například aktuální 
vodorovné značení nebo dopravní 
značky. 

Nasbíraná data (samozřejmě 
anonymizovaná) jsou přenášena do 
cloudu a odtud pak putují do vozů 
Volkswagen, které jsou online a zrovna 
jedou po daném úseku silnice. Sada 

dat je již hodně bohatá, jelikož jejich 
sběr provádí v praxi již několik set tisíc 
vozů Volkswagen. A další auta rychle 
přibývají.

Aktuální značení na cestách
Elektrické modely Volkswagen se díky 
sdílení dat mohou připravit třeba na 
dočasné změny v dopravním značení 
nebo omezení rychlosti, které by 
z běžných mapových podkladů nebyly 
patrné. Travel Assist se sdílenými 
daty tak například dovede lépe 
udržovat vozidlo v jízdním pruhu 
a přizpůsobí se nejen stylu jízdy řidiče, 
ale také platným omezením rychlosti 
a očekávanému průběhu silnice. 
A to včetně dočasných omezení, 
jaká nastávají třeba při opravách 
nebo uzavírkách. ID. Buzz navíc není 
odkázán jen na rozpoznané ohraničení 
vozovky. Travel Assist se sdílenými 
daty umí udržet vůz v jízdním pruhu 
i na některých silnicích bez středového 
značení. To vše se děje za předpokladu, 
že má uživatel aktivní službu We 
Connect.

Nadále sice platí, že zodpovědný 
za jízdu je řidič. Ten musí stále 
sledovat provoz a mít auto pod 
kontrolou. Travel Assist ale zvýší 
řidičský komfort a člověka připraví na 
některé nestandardní situace, čímž se 
v důsledku zvyšuje i bezpečnost. 

Travel Assist a sdílená data. Pokročilí jízdní asistenti 
v ID. Buzz dostávají další funkci. Nově si vozy skrz mobilní 
připojení předávají data o provozu a dění na silnici.
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Co všechno Travel Assist umí?
Vedle tradičních funkcí jako udržování vozu 
v jízdním pruhu, dodržování bezpečné 
vzdálenosti od vpředu jedoucího vozidla 
a dodržování řidičem nastavené nejvyšší 
rychlosti pak Travel Assist se sdílenými 
daty v ID. Buzz přináší i novinku v podobě 
Asistované změny jízdního pruhu od 90 km/h. 
Tato funkce umožňuje aktivní podporu změny 
jízdního pruhu na dálnici, a to v rychlostech 
od 90 km/h. Řidič jednoduše manévr zahájí 
zapnutím ukazatele změny směru jízdy, a když 
senzory vozu nerozpoznají v okolí žádnou 

překážku (třeba vůz ve vedlejším pruhu, 
zezadu přijíždějící vůz a podobně) a řidič 
má ruce na volantu, provede systém změnu 
jízdního pruhu.

Nejvíce automatizovanou jízdní činností je 
pak u ID. Buzz parkování. Auto totiž může mít 
funkci Park Assist Plus s paměťovou funkcí. 
Řidič může do paměti vozu uložit parkovací 
manévry v rychlostech až 40 km/h na trase až 
50 metrů, vůz pak kdykoli na pokyn manévr 
zopakuje. ID. Buzz tak může snadno, jen za 
dohledu řidiče, zaparkovat do garáže nebo 
pod přístřešek.

ID. Buzz přijímá data 
o dění na vozovce 

a upozorní řidiče na 
případná omezení.
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Ondřej Veselovský
Udržitelnost potáhnou 
hlavně firmy
Od letošního roku začíná pro velké české firmy období příprav na povinné 
zveřejňování údajů o dodržování principů firemní udržitelnosti. Jaké požadavky, ale 
i výhody to firmám přinese, nám vysvětloval Ondřej Veselovský, specialista firmy 
CRIF, která se hodnocením firemní udržitelnosti zabývá.
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Znamená to, že by firmy měly 
hrát v procesu omezování 
dopadů lidské činnosti na klima 
hlavní roli?
Řekl bych, že je to úkol, který 
se týká doslova každého z nás. 
Reálně ale mají největší dopad 
opatření vycházející od velkých 
ekonomických hráčů. Naše 
ekonomika je závislá na spalování 
uhlíku a její provázanost s emisemi 
je jasně viditelná. Ta česká 
například generuje asi 0,3 % 
světového HDP a naprosto stejným 
procentem se podílí i na světových 
emisích. 

Odklon od zavedeného 
fungování ale nebude snadný. 
Změnit fungování, na které jsme 
byli zvyklí posledních 150 let, 
opravdu nebude jednoduché. Mimo 
jiné i proto, že jde o dlouhodobý 
proces vyžadující řadu investic. Pro 
firmy, které jsou zvyklé uvažovat 
v horizontu finančních roků, je 
těžké udělat rozhodnutí, které se 
bude zúročovat během třiceti let 
a výsledky se projeví za dalších 
padesát. 

Kdo by k takovým rozhodnutím 
měl dát impuls?
V našem případě vychází plán 
generovat v roce 2050 nulové 
emise ze závazku Evropské 
unie. Připomínám, že plán 
nepředpokládá, že nebudeme 
vypouštět žádné skleníkové plyny, 
ale že budeme jejich produkci 
kompenzovat. Hlavním hybatelem 
v přechodu na udržitelnou 
ekonomiku jsou ale banky, 
pojišťovny a s nimi velké, veřejně 
obchodovatelné firmy. Ty už dnes 
hodnocení firemní udržitelnosti 
používají. 

Od letošního roku tato povinnost 
začne platit i pro menší firmy.
Ano. V roce 2023 vstoupila 
v platnost směrnice o nefinančním 
reportování CSRD – ta zkratka 
znamená „Corporate Sustainability 
Reporting Directive“. Firmy podle 
ní budou mít povinnost publikovat 
opatření vedoucí k firemní 
udržitelnosti, podobně jako mají 
dnes povinnost hlásit výsledky 
finanční. 

Kdy budou firmy hlášení podávat 
a koho se bude nařízení týkat?
Povinnost hlášení nastane v roce 
2024. Proto byla směrnice vydána 
s ročním předstihem, aby se na ni 
firmy mohly připravit. Platit bude 
pro firmy s více než 500 a o rok 
později 250 zaměstnanci a ročním 
obratem přes 40 milionů eur.

Firemní udržitelnost se dnes 
zaměřuje hlavně na dopad na 
životní prostředí. Platí to i pro 
reporting?
Ano. Součástí reportingu je 
mimo jiné i velmi detailní analýza 
uhlíkové stopy firmy. Nejen té, 
která vzniká vlastní činností, 
ale i uhlíkové stopy celého 
dodavatelského řetězce. Analýzu 
environmentální udržitelnosti 
si proto budou muset nechat 
zpracovat i menší firmy, které 
do dodavatelských řetězců patří. 
Z toho důvodu se povinnost 
reportingu dotkne skoro poloviny 
českých firem. 

Firemní udržitelnost je dnes 
velmi diskutované téma, ne vždy 
je ale dobře definované. Co si 
pod tím pojmem máme vlastně 
představit?
Firemní udržitelnost je opravdu 
velmi široký pojem. Vychází ze 
sedmnácti cílů udržitelného 
rozvoje, které definovala OSN 
v roce 2015. Tři hlavní oblasti, 
na které se zaměřuje, jsou 
vyjádřené ve zkratce ESG. Jde tedy 
o udržitelnost environmentální, 
sociální a „governance“ – způsob 
firemního řízení. Je zajímavé, 
že původně byly iniciály v jiném 
pořadí a na prvním místě bylo 
písmeno „S“. Důvodem bylo, 
že banky a investoři považovali 
za nejdůležitější aspekt firemní 
udržitelnosti její sociální politiku. 
Dnes je nejdiskutovanější 
oblastí udržitelnosti dopad na 
životní prostředí a energetické 
hospodaření. 

Proč tomu tak je? 
Protože bez energie firma nemůže 
fungovat a zabývat se sociálními 
otázkami nebo způsoby řízení. 
Důraz na environmentální 
aspekty firemní činnosti je 
také pochopitelný. Důsledky 
probíhajících klimatických změn 
dnes vidíme všude kolem sebe. 
Diskuse o jejich příčinách se 
bohužel stala politickou agendou, 
ale věda jasně ukazuje, že jsou 
způsobené lidskou činností. Je tím 
pádem na nás, abychom spalování 
fosilních paliv a emise skleníkových 
plynů co nejvíce omezili. 

Největší dopad 
mají změny  
u velkých hráčů  
na trhu
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Jak bude konkrétně vykazování 
vypadat?
Bude se řídit podle Evropských 
standardů pro vykazování 
udržitelnosti. Jde o podobnou 
direktivu, jako jsou dnes například 
účetní standardy. Jak už jsme 
zmínili, povinnost zveřejňovat 
údaje o firemní udržitelnosti nyní 
platí pro banky, pojišťovny a velké 
firmy. Systém a taxonomie, která 
se bude uplatňovat u malých 
a středních firem, se v současnosti 
ladí. Nejdříve bude hotová pro 
energeticky nejnáročnější odvětví, 
do konce roku bude k dispozici pro 
všechny firmy.

Přinese nová direktiva firmám 
nějaký konkrétní užitek?
Pro firmy bude reporting velmi 
důležitý zejména při jednání 
s bankami. Pro ty už dnes platí 
povinnost posuzovat, zda jsou 
jejich úvěry využívány v souladu 
s principy trvale udržitelného 
rozvoje. Pokud tedy bude firma 
žádat o úvěr, musí se připravit 
na to, že se už letos bude 
banka ptát nejenom na finanční 
výsledky, ale i na uhlíkovou stopu, 
na hospodaření s vodou, na 
odpadové hospodářství, recyklační 
mechanismy a podobně. Podle 
těchto kritérií se budou orientovat 
nejenom banky, ale i investoři, 
obchodní partneři a zákazníci. 
Je to vlastně logické. Teprve po 
zveřejnění údajů o udržitelnosti 
bude patrné, jestli je firma opravdu 
zisková, nebo jestli dosahuje 
svých výsledků na úkor životního 
prostředí. 

Reporting CSRD bude zájemcům 
takovéto informace poskytovat?
Ano. Sjednocení reportingu umožní 
soustředit všechny informace 
v centrální databázi v jednotném 
formátu. Je to velký úkol, ale 
pro každého, kdo si bude chtít 
utvořit informovaný náhled na 
fungování firmy, bude databáze 
nedocenitelným nástrojem. 
Vezměte si například Škodu 
Auto, která se nedávno potýkala 
s nedostatkem čipů. Jejich výroba 
je velmi náročná na čistotu 
a spotřebovává velké množství 
vody. Jelikož na Tchaj-wanu 
málo pršelo, potýkaly se firmy 
s nedostatkem vody, výroba čipů 
musela být omezena a automobilky 
nedostávaly nasmlouvané objemy. 
Abychom si tedy mohli udělat 
představu o firemní udržitelnosti, 
musíme znát i způsob hospodaření 
s vodou u dodavatele na druhé 
straně světa. Nová databáze nám 
to umožní.

Jakou roli hraje ve firemní 
udržitelnosti mobilita?
Velmi zásadní a odráží se to 
v mnoha opatřeních. Evropská 
unie diskutuje o zastavení výroby 
spalovacích motorů v roce 2035, 
chystá se norma Euro 7, která 
přinese další zpřísnění limitů 
emisí CO2 a tak dále. Všechna tato 
opatření vyplývají z požadavků 
na udržitelnost, které musí 
automobilový průmysl a evropská 
doprava celkově dodržovat. 

Mobilita hraje 
zásadní roli  

pro udržitelnost 
firmy

Ondřej  
Veselovský
Lídr consultingu pro Českou 
a Slovenskou republiku ve 
společnosti CRIF, která se 
zabývá vývojem úvěrových 
registrů. Věnuje se hlavně 
oblasti ESG a souvisejících 
produktů. Je také lektorem 
udržitelného byznysu v rámci 
akademie České bankovní 
asociace. 
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Znamená to, že i firmy mohou 
své parametry udržitelnosti 
ovlivnit prostřednictvím své 
dopravní politiky, složením flotil 
a podobně?
Určitě ano. U mnoha firem je 
uhlíková stopa přímo závislá 
na složení flotily automobilů. 
Jakmile se stane uhlíková stopa 
parametrem porovnávání firem, 
nastane velký tlak na hledání 
energeticky efektivních a životní 
prostředí méně zatěžujících 
způsobů mobility. 

Což se asi zase promítne do 
strategie výrobců automobilů.
Nejenom výrobců, ale i logistických 
řetězců a dalších oblastí, které 
dopravu využívají. Ten trend se 
dotkne každého, od velkých firem 
po jednotlivce. 

Dovedete si představit, jakým 
směrem se bude mobilita 
vyvíjet?
Celoevropským trendem, který 
sdílí i Čína, Indie, Severní Amerika 
a další státy, je co největší přechod 
na elektromobilitu. Předpokládám 
proto, že v dopravě nastane 
diverzifikace. Dopravu na krátké 
vzdálenosti, městskou mobilitu 
a koncovou přepravu zboží budou 
zajišťovat elektromobily. Auta 
budou určitě i lehčí a menší, 
aby měla co nejmenší spotřebu 
energie. Na delší vzdálenosti 
se budou používat technologie, 
které budou poskytovat nejlepší 
poměr ekonomický a ekologický. 
Nějakou konkrétnější podobu je 

velmi těžké předpovídat, protože 
do oblasti individuální dopravy se 
budou promítat nároky zákazníků 
na komfort, jednoduchost obsluhy 
a podobně. Oblast mobility je 
vůbec velmi komplexní. Zavedení 
jednotných standardů hodnocení 
udržitelnosti by ji mělo zpřehlednit. 
Zabránit opatřením přijímaným 
jen na oko, pro které se vžil termín 
„greenwashing“, a pomoct firmám 
definovat oblasti, ve kterých 
můžou dosáhnout největších úspor. 

Skeptici asi budou tvrdit, že 
CSRD reporting je jen další 
administrativa, která nebude mít 
kromě generování lejster reálný 
dopad. Projeví se nový reporting 
na stavu planety, na pracovním 
prostředí a řízení firem?
Já se snažím vidět budoucnost 
optimisticky a nechtěl bych, 
abychom se museli vzdávat 
dnešního životního stylu. Na 
planetě nás ale dnes žije osm 
miliard, a pokud budeme chtít 
nadále držet svoje nároky, budeme 
muset změnit způsob, jakým 
je naplňujeme. To není něco, 
co si vymyslela EU, ale nutnost 
vyplývající z limitů prostředí, 
ve kterém žijeme. Já věřím, že 
technologie nám udržení životního 
stylu umožňují. Musíme je ale 
umět efektivně využívat. A opět – 
přehledný systém hodnocení 
dopadů naší činnosti na životní 
prostředí je pro to dobrým 
nástrojem. 

Text Jiří Holubec Foto Matěj Třešňák

Technologie nám 
umožňují udržet si náš 
životní styl, musíme je 
ale umět využívat
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Inovativní
pojetí cestování
Ukázku, jak by v následující dekádě mohla vypadat mobilita, 
představuje autonomní koncept GEN.TRAVEL. 

Designová studie 
GEN.TRAVEL 
představuje nové pojetí 
cestovního vozu 
budoucnosti. 
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Loni v září na veletrhu Chantilly Arts & 
Elegance nedaleko Paříže Volkswagen 
představil inovativní designovou studii, 
která nově definuje, jak by mohlo 
v budoucnosti vypadat cestování na dlouhé 
vzdálenosti. Plně elektricky poháněné 
vozidlo Innovation Experience Vehicle (IEV) 
je reálný prototyp, který jezdí autonomně 
(úroveň 5) a poskytuje realistický výhled 
na mobilitu příštího desetiletí. Modulární 
koncepce interiéru z něj činí flexibilní 

a udržitelnou alternativu mobility jako 
služby k létání na krátké vzdálenosti. Coby 
výzkumný vůz má GEN.TRAVEL za cíl zjistit 
reakce zákazníků na takovou koncepci 
i jeho nové funkce. Je tudíž možné, že na 
základě výsledků studie se některé prvky 
později objeví v sériových automobilech.

Cílem Volkswagenu bylo v GEN.TRAVEL 
stvořit ikonickou, inovacemi nabitou studii, 
která představuje zcela novou kategorii 
vozidel v prémiovém segmentu mezi 
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sedanem a kategorií MPV. „Volkswagen 
svou strategií NEW AUTO definuje 
mobilitu pro příští generace – udržitelnou 
a digitální,“ říká Nikolai Ardey, vedoucí 
oddělení inovací koncernu Volkswagen. 
„V koncernovém oddělení inovačního 
výzkumu tuto myšlenku dále rozvíjíme 
a ukazujeme, jak budou moci naši 
zákazníci v budoucnu mobilitu zažívat – 
například jako službu. Díky GEN.TRAVEL 
si již dnes můžeme vyzkoušet, co v blízké 
budoucnosti díky inovativním technologiím 
bude možné. Cestování od dveří ke dveřím 
na nové úrovni, bez emisí a bez stresu.“ 

Místo řízení čas na práci a zábavu
GEN.TRAVEL jezdí autonomně a řidiče 
mění v uvolněného pasažéra, který má 
čas na jiné věci: práci, odpočinek, zábavu, 
rodinu. Klaus Zyciora, vedoucí oddělení 
designu koncernu Volkswagen, vysvětluje: 
„GEN.TRAVEL nabízí pohled na cestování 
budoucnosti. Ukazuje, jak bude v budoucnu 
vypadat autonomní jízda. GEN.TRAVEL – to 
je vizionářský design pro mobilitu zítřka.“

GEN.TRAVEL přichází s jedinečnou 
modulární koncepcí interiéru, kterou 
lze přizpůsobit každé cestě a rezervovat 
coby mobilitu jako službu. V závislosti 
na konfiguraci lze v koncepčním vozidle 
přepravovat až čtyři osoby. Pro služební 
cesty je k dispozici konferenční uspořádání 
se čtyřmi pohodlnými sedadly a velkým 
stolem uprostřed. Dynamické osvětlení 
vytváří příjemné pracovní prostředí 
a předchází nevolnosti z pohybu. 
Konfigurace nočního uspořádání pak 
umožňuje přeměnit sedadla na dvě lůžka, 
která lze rozložit zcela do roviny.

Inovativní zádržný systém pro cestující 
zajišťuje maximální bezpečnost i v poloze 
vleže. Systém osvětlení ovlivňuje tvorbu 
melatoninu a pomáhá tak cestujícím 
přirozeně usínat a probouzet se. Při 

rodinných výletech lze GEN.TRAVEL 
nakonfigurovat tak, aby se děti mohly bavit 
pomocí rozšířené reality. Interiér je světlý, 
s přirozeným designem a všechny prvky 
jsou vyrobeny z udržitelných materiálů 
v kombinaci s těmi recyklovanými nebo 
přírodními.

Navrženo pro maximální pohodlí
Futuristický exteriér vozu GEN.TRAVEL 
je rozdělen na dvě části: průhledná 
prosklená kabina je dokonale začleněna do 
spodní části, v níž jsou umístěny všechny 
technické prvky. Okraj okna je velice nízko, 
v úrovni pasu, aby maximalizoval výhled 
ven. Zároveň, když cestující ve voze leží, 
nevnímají žádné vlivy zvnějšku. Křídlové 
dveře vozu pak umožňují lepší nastupování 
a vystupování.

Pro maximální pohodlí je GEN.TRAVEL 
vybaven aktivním odpružením eABC 
(electric Active Body Control), které 
neustále s předstihem vypočítává vertikální 
a boční pohyby, jako je zrychlení, brzdění 
nebo zatáčení, a podle toho optimalizuje 
styl a trajektorii jízdy. Umělá inteligence 
a tvz. platooning, tedy plně autonomní 
jízda ve skupině, potom slouží k dalšímu 
zvýšení dojezdu při jízdách na dlouhé 
vzdálenosti.

Místo řízení se 
člověk bude moci 
věnovat práci 
nebo zábavě
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Koncept se veřejnosti 
představil na veletrhu 
Chantilly Arts & 
Elegance nedaleko 
Paříže.
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Mít respekt ke krajině
Úcta k přírodě se dá vyjádřit mnoha způsoby a kluci z kolektivu Primitive Studio se rozhodli 
dát ho najevo ve formě architektury. Jejich dřevostavby respektují své přirozené okolí a snaží 
se ho lidem ukázat v jednoduché, syrové formě. Právě proto jsme se za nimi zajeli podívat 
s přelomovým modelem ID. Buzz.
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„Děláme experimentální drobné 
dřevostavby, které v lidech mají 
evokovat nějaké nové pocity ve 
spojení s krajinou,“ vysvětluje nám 
filozofii projektů Primitive Studio 
jeden z jeho čtyř členů Adam 
Ulrich. Právě o ně přitom jde ve 
všech jejich projektech především. 
Ať už jde o jejich Tree House 
v Hrusicích, útulnu v polích na jižní 
Moravě, nebo čerstvě dokončenou 
saunu na severu Čech, všechny 
mají společnou jednu věc – jsou 
umístěny na místech, kde má 
člověk čas a prostor rozjímat. 

Primitive Studio jako 
takové pak není úplně typickou 
architektonickou kanceláří, spíš jde 
o volný kolektiv složený z několika 
kamarádů, kteří dali dohromady 
své kvalifikace a zhruba jednou 
do roka vymyslí a zrealizují nový 
projekt. Někdy začne u krásného 
místa, jindy zas u nápadu, jako 
třeba že se jim prostě chce jen 
postavit saunu. 

„Jednotící prvek tam je práce 
s krajinou a pohledem, který 
člověku normálně nepřijde. Naše 
stavby se snaží směřovat mysl 
k tomu, že i tak obyčejná věc jako 
pole nebo les může být zajímavá,“ 
přibližuje filozofii architekt Honza 
Tyrpekl. 

Jejich přístup je pak ještě 
unikátní v tom, že si všechno 
v podstatě dělají sami – od návrhu 
až po samotnou realizaci. Žádný 
z projektů tak nemá žádného 
klienta, všechny naopak staví pro 
sebe a pak je Primitive Studio 
v sezoně pronajímá přes portály 
Airbnb nebo Slevomat. Ubytovat 
se v nich tedy může kdokoliv. 
Pokud byste měli zájem, počítejte 
se skromným vybavením – 
všechny stavby totiž mají spíš 
charakter útulny. Zařízené jsou jen 
minimálně, abyste se mohli zajímat 
o to nejdůležitější v okolí. Tedy 
právě o přírodu.

Text Redakce Foto Ondřej Szollos 

Příroda je to nejdůležitější 
a to si uvědomuje i značka 

Volkswagen. Proto jsme na 
výlet za experimentální 

architekturou zamířili 
s elektromobilem ID. Buzz, 

se kterým se dá jezdit 
v podstatě s nulovými 

lokálními emisemi. 
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„Hledáme tak trochu jiná místa, než jsou běžná třeba u glampingu. Nepotřebujeme vodu ani 
elektriku, ale hlavně aby místo samo o sobě bylo silné. A to se dá zjistit jen tím, že na něj sám zajedeš, 
což je časově velmi náročné,“ říká architekt Honza Tyrpekl. Toho jsme zachytili u jeho ateliéru ve 
Stříbrné Skalici, nedaleko od Tree Housu v Hrusicích. Zde se Honza věnuje i své vlastní tvorbě, v níž se 
zaměřuje především na dřevostavby nebo na urbanistické studie využití veřejných prostor. 
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ID. Buzz je jako stvořený pro pohodlné cestování. S dojezdem 
až 350 kilometrů už nejsou problém ani delší cesty. V klidu s ním 

projedete i menším terénem. A to i když vám koncem března 
nasněží, zatímco vy čekáte první jarní sluníčko.
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„Normálně pracuji v reklamě jako 
produkční, a tak mám v Primitive 
Studiu na starosti i weby, kde si pobyt 
u nás lidé mohou objednat, nebo 
marketingové kanály,“ vysvětluje 
Adam Ulrich. Kromě marketingu se ale 
jeho ruce hodí i při stavbách 
samotných nebo spolu se zbytkem 
kolektivu rozhoduje o stávajících 
i budoucích projektech. 

Tree House u Hrusic se snaží ukázat,  
že i výhled do pastvin může být 
mimořádně zajímavý
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Pokud byste na Tree House 
chtěli vyrazit, nezapomeňte 
si vzít spacák a teplé 
oblečení. Interiér je totiž 
vybaven opravdu jen velmi 
jednoduše. Najdete v něm 
v podstatě jen křesílka 
a dřevo na zatopení. Hlavní 
sezona je proto od dubna 
dále, pokud byste chtěli přijet 
dříve jako my, můžete ještě 
na místních pastvinách 
narazit na sníh.
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ID. Buzz přichází s novou dimenzí 
mobility, která skvěle poslouží třeba 

rodinám. Od základu byla vyvinuta 
nová koncepce interiéru, kde se 

digitální inovace potkávají třeba 
s udržitelnými materiály. 

Udržitelnost pak přesahuje i do 
dalších oblastí – každý zákazník 

totiž vůz dostane s neutrální bilancí 
CO2 a je možné ho nabíjet z wallboxu 

nebo z veřejných dobíjecích stanic 
energií, která pochází 

z obnovitelných zdrojů. Nabití 
přitom nemusí trvat nijak dlouho, 

při využití maximálního výkonu 
170 kW u rychlodobíjecích stanic se 

z 5 % na 80 % dostanete za 
cca 30 minut. 
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Druhým projektem kolektivu je Tree House 
ve středních Čechách, který je také 
skromně zařízený a primárně nabízí výhled 
do krajiny a místo, kde složit hlavu.
Dosud posledním projektem, který se 
otevírá veřejnosti, je sauna u Víchové nad 
Jizerou. V ní se dá krom saunování pak 
i přespat. Zchladit se můžete v řece Jizeře. 
Objekt je aktuálně těsně po dokončení 
a brzy bude k dispozici i na Airbnb či na 
Slevomatu k pronájmu. 

Útulna je postavená na 
vyřazeném objektu lehkého 

opevnění nedaleko obce 
Vranětín na jižní Moravě. Přespat 

jde v obou jejích patrech 
a pohodlně se do ní vejdou až 

čtyři lidé. Od počátku byla 
zamýšlena jako meditativní 

prostor, který je pro větší 
pohodlí vybaven i kamny 

a dvěma křesílky. 
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„Mám s kolegou firmu na atypickou 
zakázkovou výrobu a zaměřujeme se na 
dřevo a kov. Nejvíc vyrábíme pro 
audiovizuální firmy, občas pro divadla 
a film a obvykle děláme to, co nikdo jiný 
dělat nechce, protože jde o kombinaci 
více řemesel,“ vysvětluje další z členů 
Honza Hyk. Tohle výrobní know-how 
a technologické postupy pak přenáší do 
Primitive Studia. Kromě něj je posledním 
členem ještě architekt Jaroslav Kejř, 
který má na starosti obvykle projektovou 
dokumentaci a de facto vymyšlení 
způsobu, jak celý projekt souznící 
s přírodou postavit. 
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Kdo píše a informuje na českém internetu o elektromobilech. Webů, stránek 
a kanálů na sociálních sítích je spousta. Přinášíme tipy na některé z nich, kde 
informace najdou nejen fanoušci elektrických vozů.

Luboš Srb
Elektrickevozy.cz

Portál funguje zhruba od 
roku 2012 a patří k těm 
nejstarším a zároveň 
největším zaměřeným čistě 
na elektromobilitu. Na 
webu najdete novinky ze 
světa elektromobilů, testy 
a samozřejmě také různý 
videoobsah. Tváří portálu 
je jeho spoluzakladatel 
Luboš Srb.

Martin Pultzner
fDrive.cz

V roce 2016 založený 
portál fDrive.cz patří k těm 
mladším, ovšem o to 
výraznějším. Jeho hlavní 
tváří je spoluzakladatel 
Martin Pultzner, portál pod 
jeho taktovkou servíruje 
tradiční novinky, testy i další 
obsah produkovaný na 
vysoké kvalitativní úrovni.

Jan Horčík
Hybrid.cz

Portál hybrid.cz působí na 
českém internetu už od 
roku 2006. Začínal v době, 
kdy měla větší perspektivu 
než elektromobily auta 
s hybridním pohonem, 
v současnosti tu ovšem 
převládá obsah se 
zaměřením na auta plně 
elektrická. 

Václav Nývlt
iDNES.cz

Elektromobilům se věnují 
i zavedená média. K těm 
nejznámějším z novinářů 
pak patří Václav Nývlt, 
který čtenářům iDnes.cz 
přináší nejen tradiční testy, 
ale i techničtěji zaměřené 
pohledy na svět 
elektromobilů a vše, co 
s ním souvisí.

Průvodce
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Diskusní  
fóra
Majitelé a příznivci 
elektromobilů v ČR / SK

Řada diskusí 
o elektromobilech se 
odehrává na Facebooku. 
Tady najdeme množství 
zájmových skupin. Tou 
největší na českém 
facebookovém písečku je 
skupina Majitelé a příznivci 
elektromobilů v ČR / SK, 
která sdružuje přes  
6 000 členů. 

Elektroforum.cz

Tradiční internetová 
fóra sice mají, co se 
všeobecné popularity 
týče, asi nejlepší časy 
dávno za sebou, nicméně 
v roce 2015 založené 
Elektroforum.cz je bohatou 
studnicí všech možných 
informací o elektromobilech. 
Fórum člení diskuse 
do témat podle značek 
elektromobilů a tím klade 
důraz na přehlednost i na 
sdílení relevantního obsahu.

Jaromír Vegr
Asociace pro 
elektromobilitu

Elektromobilisté mají 
v Česku i svou asociaci. 
Jejím zakladatelem 
a předsedou je Jaromír 
Vegr, který už v roce 2012 
svým elektromobilem 
stanovil (dnes už překonaný) 
český rekord v dojezdu 
(502 km). Asociace má svůj 
web elektromobily.org, 
běžným členům ale víc 
informací přinese web 
elektromobily-os.cz.

ElectroDad
YouTube

Na „českém“ YouTube se na 
elektromobily specializuje 
třeba i Jan Staněk, který 
provozuje kanál ElectroDad. 
Sám říká, že by chtěl 
k přechodu na elektromobil 
inspirovat milion lidí. 
Své praktické zkušenosti 
předává především ve formě 
testů a vysvětlujících videí 
třeba i o obnovitelných 
zdrojích energie.

Petr Mára
YouTube

Zajímavou osobností na 
populární videosíti je 
Petr Mára, technologický 
nadšenec a influencer. 
Mára se ale na svém 
kanálu věnuje právě 
i elektromobilům a jeho 
profesionálně produkovaná 
videa je opravdu radost 
sledovat.

Klasické servery, YouTube kanály 
i diskusní fóra. Český internet je 

bohatý na informace 
o elektromobilech



Od trabantu 
k čisté elektřině
Výrobní závod ve Cvikově má nesmírně bohatou 
historii, která se píše i nadále. Díky přechodu na výrobu 
elektromobilů se z něj stala jedna z nejmodernějších 
automobilových továren současnosti. 

Továrna Volkswagenu ve Cvikově (Zwickau) od 
června roku 2020 vyrábí pouze elektromobily. 
Poslední vůz se spalovacím motorem, 
Volkswagen Golf R Variant, sjel z výrobní 
linky ve Cvikově 26. června 2020. Skončila 
tím zhruba 116 let dlouhá éra výroby vozů se 
spalovacími motory v tomto saském městě. 
Od té doby se závod neustále modernizuje. 

Malý výlet do historie
První auta se ve Cvikově vyráběla už od roku 
1904. Tehdy bylo město spojeno zejména se 
značkou Horch, ze které spojením s dalšími 
automobilkami později vzniklo Audi. V dobách 
NDR se ve Cvikově vyráběly trabanty a ty už 
před sjednocením Německa předznamenaly 
místní příchod koncernu Volkswagen. Ještě 
v roce 1988 totiž dostaly trabanty čtyřtaktní 
motor Volkswagen. A od května roku 1990 
se už ve Cvikově vyráběl i Volkswagen Polo. 
Na rychlém začlenění Cvikova do plánů 
Volkswagenu měl zásadní podíl tehdejší šéf 
koncernu, v lednu letošního roku zesnulý Carl 
Hahn. Byl totiž rodákem ze Saské Kamenice 
(Chemnitz) a o spolupráci s rodným krajem 
usiloval dlouhodobě.

Už na začátku 90. let tak byl výrobní 
program nesmírně inovativní, především 
díky jednomu modelu. Začal se zde vyrábět 

Golf nejprve v druhé a o pár let později ve 
své třetí generaci. Postupně přibývaly další 
a do června 2020 se tak v závodě vyrobilo 
přesně 6 049 207 vozů Polo, Golf, Golf Variant 
a Passat (v obou karosářských provedeních).

Vzhledem k postupnému vývoji procházela 
i výroba ve Cvikově průběžnou modernizací. 
Ta největší ale přišla před několika lety 
s nástupem elektrické éry. Od roku 2018 se 
tak cvikovská továrna postupně začala měnit 
ve speciální závod na výrobu elektromobilů, 
na což Volkswagen vyhradil více než 
1,2 miliardy eur. To je poměrně zásadní část 
k balíčku 11 miliard eur, které na přechod 
k elektromobilitě chce značka investovat 
do roku 2024 (celý koncern pak plánuje 
investovat do elektromobilů 33 miliard eur).

Roboti nahradili namáhavou práci
Výrazné změny přinesl už první elektrický 
model ID.3 v listopadu 2019. Při modernizaci 
továrny se kladl důraz především na vysokou 
úroveň automatizace, a to zejména tam, kde 
doposud prováděli namáhavou práci lidé. 
Montáž a manipulace v úrovni hlavy, nebo 
dokonce nad hlavou jsou tak ve Cvikově 
minulostí. Například i spojení podvozku auta 
s karoserií, často označované jako svatba, tu 
dnes provádějí roboti.
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Zatímco v „dobách spalovacích“ v továrně 
působilo asi 1 200 robotů, dnes jich je tu víc 
než 1 600. Třeba v karosárně, kam putovalo 
asi 40 % všech investic do modernizace 
továrny, dosáhla úroveň automatizace 
90 %. Postupně přibyla i rozšířená lisovna, 
díky které si tu vyrobí veškeré vnější panely 
karoserií. To je výhodné jak z hlediska 
logistiky, tak životního prostředí, šetří to 
totiž asi 9 000 jízd nákladních vozidel ročně. 
Továrna také dostala novou logistickou 
halu a halu pro přípravu baterií k montáži. 
I přes vysokou úroveň automatizace ovšem 
zůstává ve Cvikově nesmírně důležitá 
i lidská práce. Ačkoliv u montáží míra 
automatizace vzrostla na dvojnásobek oproti 
předchozímu stavu, stále dosahuje úrovně 
28 %. Kvalifikovaná lidská práce je tak často 
nenahraditelná, jen se přizpůsobuje stávajícím 
nárokům. V rámci přechodu na kompletně 
elektrický výrobní program tak prošli všichni 
z 8 000 zaměstnanců intenzivním školením, 
včetně toho o zacházení se silnoproudými 
řešeními. A jen do konce roku 2020 
zaměstnanci absolvovali 20 500 školicích dnů.

Rychlý rozmach výroby
Zatímco ještě v závěru roku 2019 vznikalo 
ve Cvikově jen několik desítek elektromobilů 
denně, zanedlouho poté to už byly tisíce. 

V roce 2020 se tak k modelu ID.3 přidalo 
i SUV ID.4. Zhruba o rok později začala výroba 
modelu Cupra Born. Po něm přišla dvojice 
vozů Audi Q4 e-tron a Audi Q4 Sportback 
e-tron a v úvodu roku 2022 do výrobního 
programu přibyl ještě Volkswagen ID.5. Už 
s ním v portfoliu se továrna v listopadu 2022 
mohla pochlubit tím, že za jediný týden 
vyrobila 7 100 elektromobilů, což je na hranici 
maximální kapacity cvikovských linek. Nyní se 
továrna chystá na další milník ve své historii. 
Letos na jaře totiž Volkswagen představil nové 
provedení modelu ID.3, tedy auta, kterým 
velká proměna Cvikova odstartovala.

Elektrické modely se přitom produkují s co 
největším ohledem na udržitelnost celého 
výrobního řetězce. Továrna ve Cvikově proto 
již od roku 2017 využívá ve 100 % čistou, 
zelenou energii. S elektrifikací portfolia tu 
důraz na šetrný přístup k životnímu prostředí 
ještě stoupl. Závod tak dnes opouští auta, 
která byla vyrobena s neutrální bilancí 
CO2, a Volkswagen se snaží emise v celém 
výrobním řetězci v maximální míře eliminovat. 
Závod také klade důraz na minimalizaci vzniku 
odpadů z výroby a na minimum omezuje 
i spotřebu pitné vody ve výrobních procesech.

Za jediný týden se ve 
Cvikově vyrobí na 
7 100 elektromobilů
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Oliver Blume
Nový šéf koncernu 
V září 2022 dostala celá skupina Volkswagen nového předsedu představenstva. 
Stal se jím Oliver Blume, dlouholetý šéf značky Porsche. Co se pod jeho vedením 
v dalších letech chystá a jak vidí budoucnost elektromobility?
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Od loňského roku současně řídíte koncern 
Volkswagen i společnost Porsche. Dají se tyto 
role skloubit?
Rozhodně. Strategické vedení koncernu se 
výrazně liší od operativního řízení značky. 
Tyto dvě role se vzájemně dokonale doplňují. 
V automobilovém průmyslu není současné 
vedení skupiny a značky ničím neobvyklým. 
A také v koncernu Volkswagen to po mnoho let 
dobře fungovalo. Pro mě osobně je propojení 
obou rolí zásadním a promyšleným rozhodnutím 
pro dlouhodobý úspěch koncernu i společnosti 
Porsche. Chci být úzce zapojen do procesů 
a technologií podniku, abych mohl v koncernu 
přijímat správná strategická rozhodnutí.

Na co při vedení koncernu kladete důraz?
Řídím společnost podle pěti základních principů. 
Náš koncern bude tak úspěšný, jak úspěšné 
budou naše značky. Zaměřuji se tedy na 
značky, produkty, lidi, podnikatelského ducha 
a udržitelnost. Všechny tyto dimenze musí být ve 
vzájemném souladu.

V čem vidíte jeho silné stránky?
Koncern, to je řízení silných značek s atraktivními 
produkty. Máme vysoce kvalifikovaný tým. 
Působíme po celém světě a díky objemu výroby 
dokážeme dosahovat úspor. Jako největší 
průmyslová firma v Evropě máme velkou 
společenskou a sociální odpovědnost: za 
hospodářský rozvoj celých regionů, jako je Dolní 
Sasko, a za více než 670 tisíc pracovních míst po 
celém světě. Jsme přední světová technologická 
společnost.

Kde vidíte prostor pro zlepšení?
Zaměříme se na naši finanční stabilitu, rozvoj 
našich produktů, softwaru a technologií, na 
regiony, jako je Čína a Severní Amerika, a také na 
udržitelnost a kapitálový trh.

Budete se držet elektromobility?
Určitě. Elektromobilita je budoucnost. Chceme 
udržovat současné tempo a tam, kde to bude 
možné, ho ještě zvýšíme. Jsem příznivcem 

e-mobility a stojím za ní i díky práci v Porsche. 
S e-mobilitou jsme i přes počáteční nedůvěru 
začali velmi brzy a v roce 2021 tvořily 
elektromobily zhruba 25 procent celosvětového 
prodeje. Do roku 2030 by se toto číslo mělo 
zvýšit na více než 80 procent sportovních vozů 
na elektrický pohon. Zároveň máme v plánu, 
aby společnost byla v roce 2030 uhlíkově 
neutrální. Rád bych tyto zkušenosti zúročil i ve 
Volkswagenu.

Jedním „staveništěm“ je CARIAD, softwarová 
divize koncernu. Do jaké míry se tam dají 
očekávat zásadní změny?
Zřízení CARIAD jako centrálního kompetenčního 
centra pro software je naprosto správný přístup. 
Budování společnosti je náročný proces a my se 
musíme neustále vyvíjet. Jaký software s jakými 
funkcemi můžeme reálně implementovat 
v jakém časovém horizontu? Co to znamená 
pro plány cyklů našich produktů? Jaké klíčové 
kompetence chceme mít ve společnosti CARIAD, 
kde jsou správná kontaktní místa pro značky 
a s jakými partnery chceme spolupracovat? Je to 
také otázka neustálého rozvoje našich procesů, 
nástrojů a organizace.

Porsche se vydalo vlastní cestou s e-palivy. 
Volkswagen se soustředí na e-mobilitu. Je 
v tom rozpor?
Vůbec ne. Komplexní pohled na ochranu klimatu 
vyžaduje dvojí přístup: e-mobilitu a e-paliva jako 
doplňkovou technologii. V současné době je na 
světě více než 1,3 miliardy spalovacích motorů. 
Mnohé z nich budou na trhu i za třicet až padesát 
let, i když se budou výrazně lišit podle regionů. 
Každé procento e-paliv jako příměsi v palivu 
okamžitě snižuje emise CO₂. Jako doplňkový 
prvek mají e-paliva smysl, pokud se vyrábějí 
v místech světa, kde je neomezené množství 
udržitelné energie. Podílíme se na pilotním 
závodě v Chile, kde po celý rok fouká silný vítr. 
Na takovém místě je to, že výroba těchto paliv 
je energeticky náročnější, zcela bezpředmětné. 
Předpokládáme, že při výrobě v průmyslovém 
měřítku by bylo možné v budoucnu dosáhnout 
ceny nižší než dva dolary za litr. Kromě stávajícího 
vozového parku jsou tato paliva důležitá 
především pro lodní a letecký sektor. Také 
Lamborghini rozvíjí e-paliva jako doplňkovou 
technologii. Nicméně v rámci koncernu bude 
technologický vývoj v této oblasti probíhat pouze 
u Porsche.

Máme v plánu, aby 
naše společnost byla  
v roce 2030 uhlíkově 
neutrální
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Ojetý Volkswagen  
je sázka na jistotu
I když má něco za sebou, bude spolehlivě sloužit dál 
a dál. Volkswageny se dlouhodobě drží na špičce 
žebříčků spolehlivosti. Čím to je?

Golf Sportsvan 
patří mezi 
nejspolehlivější 
ojetiny v Evropě

Das WeltAuto 
Na českém trhu si mohou 
zákazníci vybírat ze široké 
nabídky několika tisíc 
prověřených, kvalitních 
a spolehlivých ojetých 
automobilů nejen koncernových 
značek. Nákup a prodej ojetého 
vozu v síti Das WeltAuto je 
plně srovnatelný s nákupem 
nového vozu u autorizovaných 
prodejců díky důkladně školeným 
prodejcům a nadstandardním 
zákaznickým službám, mezi něž 
patří minimálně roční záruka 
od data prodeje (do 5 let stáří 
a nájezdu 150 000 kilometrů 
s ověřeným stavem na základě 
podrobné technické prohlídky).

V průběhu let se naše vozy staly 
symbolem kvality, spolehlivosti 
a inovací v automobilovém průmyslu. 
A jedním z dodatečných argumentů 
pro koupi vozu značky Volkswagen 
je právě hodnota, kterou si drží i po 
několikaletém nájezdu. Zákazníci 
totiž při nákupu auta zohledňují nejen 
pořizovací cenu, ale i další skutečné 
výdaje související s jeho provozem. 
Mezi ně přitom patří třeba rozdíl mezi 
nákupní a prodejní cenou, související 
náklady na servis, pohonné hmoty nebo 
pojištění.

„Ekonomika je samozřejmě velice 
důležitá, nicméně přinejmenším hned 
na dalším místě je bezpečnost. I zde 
si vozy německé automobilky stojí 
nadmíru dobře. Automobily Volkswagen 
jsou pravidelně testovány nezávislými 
organizacemi, například Euro NCAP, 
která posuzuje bezpečnost, a jsou často 

hodnoceny jako jedny z nejlepších ve 
své třídě. Značka dlouhodobě investuje 
do vývoje a zdokonalování technologií, 
které zvyšují spolehlivost a kvalitu jejích 
vozů. Udržuje vysoké standardy kvality 
při výrobě a montáži vozů a používá 
kvalitní materiály a komponenty. 
Právě to jsou důvody, proč po vozech 
Volkswagen sahají nejenom zákazníci 
nových vozidel, ale i zánovních a ojetých 
aut,“ popisuje vedoucí Das WeltAuto 
Mirka Cimrová.

Kvalita podložená studií spolehlivosti
Subjektivní vnímání zákazníků podporují 
nezávislými testy a hodnoceními 
i profesní organizace. Například podle 
německé studie TÜV Report, která patří 
mezi nejrozsáhlejší a nejdůvěryhodnější 
zdroje ohledně spolehlivosti vozů 
v Evropě, si právě značka Volkswagen 
vede velmi dobře. Některé modely patří 
mezi ty vůbec nejspolehlivější ojetiny – 
například VW Golf Sportsvan se 
umisťuje ve všech věkových kategoriích 
mezi první dvacítkou nejspolehlivějších 
ojetin. Velmi dobře si pak vedou i další 
modely značky Volkswagen, jako je Golf, 
Beetle, Polo, Tiguan či Touareg.

Důkazy o spolehlivosti vozů 
Volkswagen se pak najdou i v praxi. 
V Německu například nedávno ohromil 
laickou i odbornou veřejnost případ 
Golfu III 1,9 D 47 kW, jehož majitel 
s ním najel 1,1 milionu kilometrů. 
Volkswagen je proto dobrou volbou 
pro ty, kteří hledají spolehlivý, kvalitní, 
bezpečný a nadčasově zpracovaný vůz.
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SOLEA
Poměrně netypické výrobní družstvo

Výrobní družstvo SOLEA patří mezi 
netypické chráněné dílny, protože 
působí v autoprůmyslu a najdete v něm 
tak procesy jako lisování plastů a kovů 
či obrábění kovů. Značná část lidí zde 
pracuje na složitějších ručních a strojních 
montážích. „Naše poslání je vracet lidi 
do života. Je úžasné pozorovat, když se 
lidem zlepšuje zdraví díky tomu, že získají 
ztracený pocit užitečnosti,“ popisuje Leoš 
Jiřele. A díky stabilnímu růstu družstva 

se stali Firmou roku 2022 Pardubického 
kraje. Jednou z cen bylo i měsíční užívání 
elektromobilu Volkswagen ID.4.
Vůz ID.4 si vyzkoušel na vlastní kůži 
předseda družstva Leoš Jiřele: „Tichost 
rozjezdu či parkování je úžasná! Ostatní 
jízdní vlastnosti bych hodnotil známkou 
velmi dobře,“ přibližuje své prvotní dojmy. 

České firmy
testují elektromobily
Ve firemních flotilách se čím dál častěji zabydlují vozy na elektrický 
pohon. Čistá mobilita přitom má mnoho benefitů a výhod. Jaké to jsou? 
Na to jsme se zeptali několika výherců soutěže Firma roku a Živnostník 
roku nebo našich dlouholetých zákazníků z LR Health & Beauty. 

Text Luděk Vokáč  

Foto Luboš Wišniewski
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nikko b.
Ručně vyráběná kosmetika pro sportovce

Podnikatelka Barbora Mikulášková se 
věnuje ruční výrobě mýdel a kosmetiky 
pro sportovce a získala titul Živnostník 
roku 2022 Jihočeského kraje. Jednou 
z cen bylo i měsíční užívání vozu 
Volkswagen ID.3. Barbora byla 
k elektromobilům spíše skeptická. Model 
ID.3 ale původní obavy změnil. „Kdybych 
měla jeho užívání shrnout, řekla bych, že 
jsem se cítila jako v pětihvězdičkovém 
hotelu. Užívala jsem si luxusu,“ 

uvádí. Nejvíce ocenila, že si automobil 
sám hlídal rozestup od vozidla před ním, 
upozorňoval na nečekanou překážku 
a ohlídal si i správné řazení do pruhu. 
Systém také dokáže rozeznávat dopravní 
značky, což podle Barbory přispívá 
k bezpečnosti jízdy. 
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Levandulová zahrada
Místo pro odpočinek i poznávání přírody

Po předcích zdědila zahradu, kterou 
upravila tak, aby veřejnosti sloužila 
jako relaxační. Lidé si sem mohou přijít 
odpočinout, občerstvit se nebo se 
dozvědět něco o pěstování levandule. 
Díky tomuto projektu se Simona 
Görtlerová stala v Ústeckém kraji 
Živnostníkem roku 2022 a mohla si tak 
mimo jiné vyzkoušet vůz Volkswagen 
ID.4. „Kromě nezanedbatelných nákladů 
za naftu, které jsem díky tomu ušetřila, 

jsem si poprvé v životě jízdu autem užila. 
Teprve teď jsem si uvědomila, jaký to 
je rozdíl ve srovnání s mým stávajícím 
autem. Tam je řízení stále tak trochu 
dřina,“ říká s nadšením. Za velmi praktické 
například považuje, že jí systém hlídal 
povolenou rychlost v obci, nebo rychlé 
vytopení interiéru při nízkých venkovních 
teplotách.“
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Kitl
Vratislavická kyselka znovu ožila

Jablonecký podnikatel Jan Vokurka se 
rozhodl obnovit odkaz místního léčitele 
Kittela i zašlou slávu Vratislavické kyselky. 
Jeho úsilí ocenila porota titulem Firma 
roku Libereckého kraje 2022. Jednou 
z cen bylo i bezplatné měsíční zapůjčení 
elektromobilu ID.5 a příležitost vyzkoušet 
si ho měl i Pavel Kubát, který se ve firmě 
stará o techniku. „Kdo má zkušenost 
s automatickou převodovkou, ten si jízdu 
opravdu užije. Auto má krásně plynulý 

zátah a jeho ovládání je zcela intuitivní,“ 
popisuje své dojmy. Ocenil také možnost 
individualizace vzhledu interiéru 
a ovládacích prvků. „Díky připojení 
systému na internet jsem měl přehled 
o kolonách nebo nebezpečí na trase 
a mohl jsem se včas přizpůsobit,“ přidává. 
Pavel vůz používal k přepravě spíše na 
kratší vzdálenosti a dojezd mu tak více 
než dostačoval. Dobíjet elektromobil 
mohl ze zásuvky přímo v sídle firmy nebo 

u některé z rychlonabíjecích stanic v okolí. 
„Příjemně mě překvapilo, kolik dobíjecích 
míst na Jablonecku je,“ dodává.
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LR Health & Beauty
Aloe vera pro celé Česko

Společnost LR Health & Beauty je 
významným fleetovým zákazníkem 
značky Volkswagen již od roku 2009. 
Úzce spolupracuje s ostravským dealerem 
Auto Heller. A vozy, které od nich odebírá, 
momentálně v LR Health & Beauty 
využívají více než dvě stovky obchodních 
partnerů společnosti. V rámci snižování 
emisí CO2 firma letos na zkoušku 
zakoupila elektromobil Volkswagen ID.4, 
který stále testuje. Německá značka 

přírodní kosmetiky a doplňků stravy 
LR Health & Beauty se specializuje na 
produkty z aloe vera a v Česku působí již 
od roku 1993. Při distribuci spoléhá na 
stovky svých obchodních partnerů a těm 
mimo jiné nabízí i výhodné podmínky 
pořízení vozidla formou operativního 
leasingu. Automobilová flotila společnosti 
tak v současnosti čítá 245 vozů značky 
Volkswagen, typicky s financováním 
na tři roky, což znamená, že firma 

každoročně obměňuje okolo 80 aut. 
Primárně používají modely Golf, T-Cross 
a Touran, Passat, Arteon a Touareg. 
Od listopadu 2022 k nim v ostravské 
centrále přibyl elektromobil ID.4. Vůz 
nabízejí zatím především k vyzkoušení 
lidem, kteří s elektromobilitou ještě 
nemají zkušenosti. Zatím se jim scházejí 
od zaměstnanců především pozitivní 
ohlasy, a to jak na jízdní chování, tak na 
komfortní jízdu s elektromobilem.
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JSME ČESKÝ VÝROBCE
STÍNICÍ TECHNIKY.

Již 30 let se staráme o to, abyste se
doma cítili pohodlně, měli ty nejlepší
světelné podmínky a mohli se věnovat
věcem, které máte opravdu rádi.

www.isotra.cz

PRO VÁŠ KOMFORT

ŽALUZIE : ROLETY : MARKÝZY : PERGOLY



Putování  
za Amarokem 
Amarok přijel v nové generaci. Vyrábí se v Jihoafrické 
republice a právě tam se na test nového pick-upu vydal 
oblíbený automobilový novinář Jakub Rejlek. Přečtěte si 
jeho zážitky z cesty i zkušenosti z jízdy . 
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Auto toho zvládá 
daleko víc, než na 
co si člověk troufne

Jedním z vrcholů výletu 
byla doslova adrenalinová 

cesta ze Stolové hory.

Motoristický novinář tráví spoustu 
času na cestách, ovšem v drtivé 
většině po Evropě. Jednou za čas se ale 
vyskytne šance podívat se do mnohem 
exotičtějších a exkluzivnějších destinací. 
Když před koncem loňského roku 
přišla pozvánka na testování nového 
Amaroku na jihu Afriky, neváhal jsem. 
Krom prosluněného Kapského Města 
byla největším lákadlem nová verze 
mého oblíbeného pick-upu s nádavkem 
v podobě šestiválcového motoru.

Seznámení s místní kulturou
Přistáváme na jihu Afriky, a jen co 
vyjdeme z letištní haly, udeří nás do 
očí sluníčko a plíce zaplaví svěží a vlhký 
mořský vzduch. Sundávám bundu 
a s blaženým úsměvem na tváři nastupuji 
do autobusu. V hlavě neodbytné 
myšlenky a varování: dávejte si pozor, 
nechoďte na odlehlá místa, neukazujte 
cennosti. Když projíždíme kolem 
obrovského slumu, kde v plechových 

chatrčích žije na milion lidí, přepadá mne 
úzkost. A hned si říkám, jak si u nás dobře 
žijeme. Čím víc se ale blížíme do centra, 
tím moderněji vše kolem nás vypadá.

Auto zvládne víc, než na co si troufnete
Následující ráno jsou pro nás už 
nachystané testovací vozy a s nimi 
vyrážíme do kempu v národním parku 
Tankwa Karoo. A protože Amarok je 
pick-up a pick-up znamená terén, 
vyrážíme za instruktorem na půlhodinovou 
ochutnávku terénních schopností vozu. 
A ty jsou náramné. Výmoly, rigoly, hrany, 
zlomy, výjezdy a sjezdy, maximální křížení 
náprav. Auto všechno zvládá se stoickým 
klidem. I slabší čtyřválec si s každou situací 
poradí bez zaváhání, pohon všech kol 
funguje skvěle a Amarok se ani zdaleka 
nepřiblíží svým limitům. Ty jsou ostatně 
především v řidičově hlavě – auto zvládá 
daleko víc, než si člověk troufne.

Po testování přejíždíme do malého 
města Simon’s Town s jednou nevšední 

přírodní atrakcí: pláží s obrovským 
množstvím tučňáků. Několik z nás 
se odvažuje do plavek, a ač je voda 
neskutečně studená, zvládáme doplavat 
skoro až k hejnům těchto opeřenců. 
S kolegou později odbočujeme z trasy 
a zajíždíme na malou pláž plnou pick-upů 
všemožných značek, která se hemží 
lidmi, loděmi, skútry a surfaři. Dáváme se 
do řeči s postarším manželským párem 
v pick-upu jiné značky postaveném na 
téže platformě jako Amarok, vyměňujeme 
si zkušenosti s autem a novou generaci 
vychvalujeme. Ptáme se také, jaká je 
doopravdy (ne)bezpečnostní situace, 
zda jsou všechna ta varování před 
přepadením a okradením reálná, nebo je 
to spíš strašení. Odpověď zní, že jde o to, 
kde se člověk pohybuje. 

Česká stopa v Amaroku
Při cestách zastavujeme i v malebném 
vinařství, procházíme se vinicemi 
a dostáváme lahodný oběd. Bohužel ho 
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Okolí Kapského města je 
plné výhledů, ale i dalších 
zajímavostí. 

nemůžeme zapít jejich lahodným vínem, 
což si vynahrazujeme u večeře. Místní 
shiraz je hutný, silný, kulatý, lahodný 
a nemá chybu! Zajímavou perličkou 
celého pobytu je setkání s českým 
inženýrem, který pracuje v závodu 
Volkswagenu v Hannoveru, kde se 
vyrábějí užitkové vozy. Podílel se i na 
vývoji nové generace Amaroku a jeho 
zkušenosti, postřehy a historky o tom, 
jak se snažili vůz naladit odlišně od 
jiných modelů na stejné platformě, byly 
obohacující.

Vrchol cesty na Stolové hoře
Po dvou dnech plných ježdění 
a testování Amaroku v terénu i na 
silnici nás čeká závěr naší cesty. Jejím 
pomyslným i skutečným vrcholem je 
výprava na Stolovou horu. Vyjíždíme 
lanovkou a dvě hodiny se procházíme 
po jejím plochém vrcholu. Kocháme 
se dechberoucími výhledy na centrum 
města a záliv. Abychom toho neměli 

málo, rozhodujeme se, že dolů sejdeme 
pěšky. To, co vypadalo jako pohodový 
trek, se mění v jedny z fyzicky i mentálně 
nejnáročnějších chvil. Celé převýšení 
šlapeme po kamenných schodech a dolů 
jdeme jako jediní. Někteří členové naší 
skupiny nejsou daleko od kolapsu, já si 
cestou roztrhávám hlavu o větev, všude 
plno krve, vyčerpání, žízeň. Vynahrazuje 
nám to však neskutečný přírodní zážitek, 
stromy, keře, rostliny, ptáci – všechno tak 
fascinující a odlišné od toho, co známe. 
Vlastně i tahle náročná tečka do celého 
programu nakonec zapadla – byli jsme 
přece na testování drsného pracovního 
pick-upu, a ne nějaké leštěnky!

Zkušenosti z jízdy 
Sympatické na Amaroku je, že lze 
vybírat mezi dvěma různě laděnými 
verzemi podle toho, kde člověk plánuje 
trávit víc času. Terénní PanAmericana 
s menšími 18palcovými koly a terénními 
pneumatikami, ochrannými prvky 

Jakub Rejlek
Oblíbený automobilový 
novinář a moderátor s více 
než 20 lety zkušeností. 
Připravuje pořad Auto moto 
svět pro Českou televizi 
nebo magazín Faster. Dříve 
testoval vozy například pro 
portál Garáž.cz.
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a oplastováním, které vozu propůjčuje 
svalnatý vzhled, doplňuje víc na 
silnici zaměřená varianta Aventura 
s 20palcovými koly a luxusnější 
a komfortnější výbavou. Auto umožňuje 
volit mezi několika jízdními režimy pro 
silnici a terén včetně pomalého pohonu 
4×4 s možností uzavřít zadní diferenciál. 

K dispozici je asistent pro sjíždění 
prudkých svahů a štědrá světlá výška 
(mimochodem brodivost vzrostla na 
neuvěřitelných 80 centimetrů). Amarok 
působí velice sebejistým a pevným 
dojmem a pro řidiče je to skutečný 
parťák. I v náročném terénu z vozu čiší 
sebedůvěra a to, že moc dobře ví, co dělá. 
A dělá to s náramnou lehkostí, člověk 
tak nemusí být žádný velký a zkušený 
odborník na jízdu v terénu, aby hladce 
projel místy, jimiž by stěží prošel pěšky. 
Nicméně že si terénní pick-up poradí 
mimo zpevněné cesty, se tak nějak 
předpokládá. Co mne ale nepřestává 
fascinovat, je fakt, jak bravurně si vede 

na silnici, jak jisté a komfortní auto to je. 
Vůbec netrpí typickým neduhem aut této 
kategorie a pojetí – postavených na rámu 
a často se zadní nápravou odpruženou 
listovými pery –, tedy určitou nervózností, 
chvěním, vrtěním a poskakováním na 
nerovnostech. Amarok se tak nechová 
a po asfaltu se pohybuje jako velká SUV. 
Máme možnost protáhnout se i po hodně 
zatočených okreskách jihu Afriky a já 
nepřestávám žasnout. Určitě bych si ho 
vybral s motorem V6 TDI, taková jednotka 
se k charakteru vozu hodí, dodává jistotu 
a dynamiku i přes dvě tuny těžkému vozu. 
S tímto motorem se bez problémů dá 
jezdit za průměrných osm nebo devět 
litrů. Nový Amarok se mi moc líbí, je to 
povedené, designově od předchůdce 
krásně odlišené a bytelně postavené 
auto. Nabízí velký potenciál díky 
kombinaci schopností, využitelnosti a na 
tuto kategorii až nebývalého komfortu.

Foto Archiv autora, mkt databáze Volkswagen

Když máte štěstí, potkáte 
na místních plážích i hejna 
tučňáků. 

Amarok je 
překvapivě 
komfortní  
i na dlouhých 
cestách po 
dálnici
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Auta jsou dostupnější než kdy dřív. Ceny sice 
rostou, ale stejně tak i průměrné platy českých 
zaměstnanců. Jak to dopadne, když tato čísla 
postavíme vedle sebe?

Data o dostupnosti aut 
se samozřejmě mohou 
lišit podle úhlu pohledu 
a vybraného modelu. Pro 
ukázku dostupnosti jsme proto 
srovnali informace o cenách 
a průměrných platech na 
příkladu modelu Golf, který je 
považován v mnoha ohledech 
za určitý etalon masového 
automobilu. A zaměřili jsme 
se na ceny v době uvedení 
modelu na český trh.

1993
VW Golf Mk. III 1.4 CL
62 měsíčních platů

Nejlevnější Golf ve své třetí generaci, 
model s benzinovým motorem o objemu 
1,4 litru v základní výbavě CL, vyšel na 
366 754 korun. Průměrná mzda přitom 
činila pouhých 5 907 korun. 

1998
VW Golf Mk. IV 1.4 16V (55 kW)
35 měsíčních platů

O pět let později se dostupnost výrazně 
zlepšila. Ceny se neměnily dramaticky, 
ale průměrná mzda stoupla už na 
11 801 korun. Nový Golf tehdy stál 
412 900 korun.

2004
VW Golf Mk. V 1.4 16V (55 kW)
24 měsíčních platů

S pátou generací se poprvé na nového 
Golfa dalo vydělat za méně než dva 
roky. Vůz vstupoval na trh s cenou 
414 900 korun a průměrná mzda činila 
necelých 17,5 tisíce korun. 
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Jak se proměnila 
technika?
Za téměř třicet let ušla 
obrovskou cestu. Zatímco 
u Golfu třetí generace zákazníci 
připláceli z dnešního pohledu za 
samozřejmosti jako autorádio 
nebo klimatizaci, dnes mají 
auta moderní infotainmenty 
s dotykovými displeji a bez 
klimatizace se je prakticky nikdo 
neodváží nabídnout. Obrovský 
krok kupředu učinila i bezpečnost 
nebo motory. Dnešní silné 
motory TSI překonávají původní 
atmosférické agregáty, které jako 
základ nabízel ještě Golf šesté 
generace, ve všech ohledech: 
ve výkonu, spotřebě i produkci 
emisí. Zároveň je Golf také 
celkově větším a vyspělejším 
autem než dříve. Vždyť třeba 
třetí generaci, která měřila na 
délku poprvé něco přes čtyři 
metry, dnes velikostí a nabídkou 
vnitřního prostoru odpovídá 
aktuální Volkswagen Polo.

2012
VW Golf Mk. VII 1.2 TSI (63 kW) Trendline
13,5 měsíčního platu

Při uvedení na trh stála základní verze Golfu 
sedmé generace 339 900 Kč a tehdejší 
průměrná mzda byla 25 067 korun. Na 
dlouhou dobu se pak dostupnost ustálila 
víceméně na podobných hodnotách.

2009
VW Golf Mk. VI 1.4 (59 kW) Trendline
15,5 měsíčního platu

Šestá generace přinesla i rekord 
v dostupnosti. Při uvedení na český trh 
stál 359 900 korun a vyšel zhruba na 15,5 
tehdejšího průměrného měsíčního platu.

2020
VW Golf VIII 1.0 TSI (81 kW)

13,5 měsíčního platu

Model totiž startoval na ceně 
479 900 a průměrná mzda byla 

35 611 korun. Postupem času 
sice cena vystoupala v důsledku 

inflace a výrazného navýšení 
cen vstupů na 632 900 Kč, 

stále si však drží velmi dobrou 
dostupnost vzhledem k výši 

průměrné mzdy.
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Zvednutý Golf s rámem vpředu 
a náhradním kolem na konstrukci na zádi 
s pohonem všech kol a překvapivými 
výkony v terénu byl vlastně jedním 
z prvních crossoverů. Tento zajímavý 
počin vytvořený z Golfu druhé generace 
se světlou výškou 21 centimetrů se 
vyráběl na začátku 90. let minulého 
století a za rok a půl vzniklo v rakouském 
závodu Steyr-Daimler-Puch pouhých 
7 735 exemplářů. 

Česká rodina, která tohle auto miluje
Několik generací rodiny Pelcových žije 
pohromadě ve středočeské obci Křenek 
poblíž Staré Boleslavi. Nadšení do 
raritní verze Golfu odstartoval Stanislav 
starší. „V roce 2006 mi to auto půjčil 
známý i s vozíkem, potřeboval jsem 
odvézt nabourané auto do servisu. A já 
se okamžitě zamiloval. Hned jsem se 
ptal, jestli by mi ho neprodal. Půl roku 
odolával a já ho v únoru 2007 mohl hrdě 
přivézt domů. Vůz byl tehdy v zajímavé 
fialové metalíze, která ale působila 
potíže – policisté při každé silniční 
kontrole mysleli, že jde o modrý lak, 
a tvářili se podezíravě. Musel jsem proto 
po čase nechat barvu v technickém 

průkazu přepsat. A jednou při cestě na 
Slovensko nevěřili slovenští celníci, že 
auto není podomácku upravené, že prý 
takové ještě neviděli. Lustrace auta 
i dokladů jim trvala dvě hodiny, teprve 
pak nás pustili dál,“ vypráví příběh vozu 
z roku 1990.

Jeho bratr Miloslav začínal 
s veterány už v 70. letech minulého 
století po návratu z vojny. První 
byla Octavia rodičů a malé italské 
vozy, později se přeorientoval na 
francouzskou značku a kolem sametové 
revoluce do jeho garáže přijely první 
Volkswageny, konkrétně Scirocco Scala 
a GT z roku 1980. Následoval Golf 
Country. „Inspiroval mě bratr. Jeho 
vůz strávil dlouhou dobu ve špatně 
vybraném servisu, kde slibovali, ale 
nic nedělali, a auto si tak vyzvedl po 
několika letech v docela zbědovaném 
stavu. Já současně s tím hledal 
Golf Country pro sebe. Jeden byl 
k mání v Děčíně, ale s podmínkou, 
že se k němu prodává ještě jeden na 
náhradní díly. A to se nám hodilo, 
koupil jsem proto oba. Z jednoho se 
opravil bráchův vůz a s tím druhým 
jezdím dodnes,“ vzpomíná muž, který si 

Taková normální
Country rodinka
Otec, dcera, syn, strýc. A k tomu pět Volkswagenů Country. 
Dalo by se říct, že tahle rodina splňuje kvalifikaci nadšenců 
do veteránských aut dokonale.

Vyrobilo se jich 
jen necelých 
osm tisíc. A pět 
z nich vlastní 
rodina Pelcových
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pochvaluje terénní schopnosti auta. Prý 
prostě vyjede všude: jezdí často na hory 
a coby myslivec i pravidelně do lesa.

K tomuto vozu se váže ještě 
jedna zajímavost. Když ho Miloslav 
koupil, namísto původního 
benzinového motoru byl pod kapotou 
turbodiesel 1.6, ale „papíry“ neseděly. 
Auto tak nešlo přihlásit. Musel proto 
od úřadu získat rozhodnutí o přestavbě 
silničního vozidla na kategorii M1. 
Později, především kvůli nižší sazbě 
povinného ručení, absolvoval rovněž 
takzvané testování vozu na historickou 
původnost. „Mám proto běžné bílé 

registrační značky, ale namísto 
původních tří tisíc dnes platím roční 
pojistku necelých osm stovek,“ směje 
se Miloslav Pelc.

Ze dvou na pět kusů 
Když už byly Golfy Country v rodině 
dva, bylo jen otázkou času, kdy si auto 
oblíbí také jeho synovec Stanislav. 
„Jedno zachovalé jsem našel v maličké 
vísce Huzová severně od Olomouce. 
Bylo v kondici a plně pojízdné, jen 
na pravém zadním kole bylo potřeba 
vyměnit brzdu. Což ale díky strýcově 
vozu na náhradní díly naštěstí nebyl 

Začalo to u otce, pak si 
Golf Country pořídil 

i jeho bratr. A brzy 
následovali také další 

členové rodiny.
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problém. Později jsem zjistil, že majitel, 
od něhož jsem auto koupil, je jednak 
velký nadšenec do aut a veteránů, ale 
že mimo jiné spolupracuje s místním 
servisem, v němž spravují a upravují 
speciály na Rallye Dakar,“ popisuje 
zajímavé propojení a dodává, že jeho 
Golf Country z roku 1990 v khaki 
barvě je rodinným miláčkem, který má 
společně s manželkou v plánu využívat 
spíš na svátečnější vyjížďky.

Sestavu rodinného vozového 
parku zvednutých Golfů nedávno 
ještě doplnily další dva. Stanislavova 
sestra Blanka si praktický vůz také 
oblíbila a chtěla své rodině pořídit 
vlastní kus. „Společně jsme hledali 
a hezky vypadající kus jsme našli ve 
Vrchlabí. Hned jsme se tam s tátou 
vypravili. Narazili jsme na dalšího 
nadšence, majitele stavební firmy, 
který ve výrobní hale shromáždil řadu 

krásných veteránů včetně například 
Golfu GTI. Původně plánoval otevřít 
malé muzeum, ale pro nedostatek času 
se naopak rozhodl sbírku postupně 
rozprodat a ponechat si jenom ty 
nejlepší kousky. Při návštěvě jsme 
zjistili, že jsou k mání opět dva Golfy 
Country. Jeden, světle zelený, koupila 
sestra svému synovi jako překvapení 
k osmnáctinám – a mě nápad tak 
nadchnul, že jsem ten druhý koupil 
také. I mému synovi totiž bude příští 
rok osmnáct. Oba tyto automobily 
jsou zatím nepojízdné a letos projdou 
důkladnou renovací v kamarádově 
servisu,“ uzavírá Stanislav vyprávění 
o tom, jak se jedné rodině přihodí 
vlastnictví hned pěti veteránů téhož 
modelu, kterého se vyrobilo méně než 
osm tisíc kusů.

Text: Štěpán Vorlíček Foto: Luboš Wišniewski

Terénní 
schopnosti jsou 
i po letech stále 
mimořádné
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Michal Novák
Rád bych na bednu
České běžecké lyžování má za sebou úspěšnou sezonu. 
Reprezentantky i reprezentanti o sobě dávali často vědět 
a umístění v první desítce nebyla žádnou výjimkou. Jak 
uplynulé období hodnotí česká jednička Michal Novák? 

Na Tour de Ski se dlouho držel na 
medailových pozicích, v jednom ze sprintů 
dojel čtvrtý a celkově nakonec skončil 
jedenáctý. Zazářil na mistrovství světa ve 
slovinské Planici, kde ve sprintu dojel ani ne 
tři vteřiny od stupňů vítězů a bral fantastické 
čtvrté místo. K tomu přidal dvanáctou 
příčku na patnáct kilometrů, čtyři vteřiny od 
nejlepší desítky.

Před začátkem sezony avizoval 
změny v tréninku, mimo jiné v oblasti 
neuromuskulárního prahu, což je termín zatím 
poměrně málo slýchaný. O co jde? „Je to 
oblast skoro neprobádaná a my se snažíme 
ji v tréninku nějak smysluplně uchopit. Přišli 
s tím trenéři a lékaři a stručně řečeno se jedná 
o úpravu celkové koordinace pohybů s cílem, 
aby svalová únava nastupovala později. Letos 
se ve světovém poháru jezdí kratší tratě, takže 

porovnání je zatím složité, nicméně už dnes 
cítím, že jsme v tomto ohledu na dobré cestě. 
Bude to však cesta dlouhá a bude vyžadovat 
spolupráci celého týmu,“ popisuje Novák 
jednu z novinek.

Pro letošek si stanovil trochu jiné priority 
než v předchozích sezonách. Dřív se snažil 
objet co největší počet závodů a účastnit se 
jak sprintů, tak maratonů. Podle Novákových 
slov to ale bylo příliš rozmělněné, a tak 
se letos zaměřil na kratší závody, tedy 
sprinty a deseti- a patnáctikilometrové 
tratě. A udělal dobře: projevilo se to i na 
výsledcích.

Nedílná součást úspěchu v lyžování 
leží na bedrech materiálu. Michal Novák 
zatím svůj Salomon vychvaloval. Platí to 
dál? „V této oblasti je to velice zajímavé, 
protože Salomon přišel pro letošní sezonu 
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ID. Buzz 
elektrifikoval 
letošní ročník 

Jizerské 50

Na mistrovství světa ve 
slovinské Planici získal 
skvělé čtvrté místo.  
Tím úspěchy Michala 
Nováka ale nekončí. 
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s poměrně zásadními novinkami. Čekal jsem 
je netrpělivě a moc se na ně těšil, protože 
jde myslím o kroky správným směrem. Dává 
mi to naději do další práce a motivuje mě to, 
protože zatím jsem pociťoval určitá omezení, 
kvůli nimž jsem možná nedosahoval tak 
dobrých výsledků, jak jsem mohl. Nemůžu 
být moc konkrétní, ale jde o konstrukci lyží 
jako takových, vlastně výrobce tak trochu 
mění celou filozofii a přístup ke konstruování 
lyží, především těch na klasickou techniku.“

Michal Novák před sezonou ukončil 
studium elektrotechnického oboru na 
pražském ČVUT, které ho příliš zatěžovalo. 
Skloubit školu a vrcholový sport bylo 
čím dál těžší. Pomohlo to, přišla úleva? 
„Jednoznačně. Studovat a na špičkové úrovni 
sportovat nešlo dohromady, psychicky mě 
to hrozně vyčerpávalo. Byl jsem rozlítaný 

na všechny strany, nestíhal školu ani sport 
a cítil jsem, že ani jednomu nedávám to, 
co bych chtěl,“ vysvětluje jednu ze změn ve 
svém životě.

Bilance neuzavřené sezony: dvě čtvrté 
příčky, několik umístění v první desítce 
a celkem pevná pozice mezi nejlepšími 
dvaceti v řadě závodů. Před začátkem 
letošní sezony hovořil o tom, že pátá místa 
z loňska by rád vylepšoval, což se mu dvakrát 
podařilo. „Jsem nadšený. Okolí si dělá 
legraci, že každý rok teď stoupám nahoru 
po jedné. No, to by pro příští sezonu bylo 
pěkné (smích). Celkově sezonu považuji za 
úspěšnou. Jistě, byly i horší chvíle. Kdyby 
mi ale někdo na podzim řekl, že budu čtvrtý 
na světovém šampionátu, myslel bych si, 
že blouzní. Když se podívám na ty roky, 
jakou práci jsme s týmem odvedli a kam se 

Unikátní propojení 
profesionálních a hobby 

běžkařů. I o tom je tradiční 
závod Jizerská 50. 
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posunuli, je to myslím hezký příběh,“ vypráví 
spokojeně Novák.

Koncem mistrovství světa v Planici 
onemocněl a musel vynechat královskou 
padesátku, což ho prý hodně mrzelo. Návrat 
po nemoci nebyl snadný, ve sprintech 
v Norsku a Švédsku vypadl ve čtvrtfinále, 
ale ve Falunu v desetikilometrovém závodu 
už skončil na solidní patnácté příčce. Naše 
povídání probíhá právě před zastávkou ve 
Švédsku, kdy do konce sezony zbývají tři 
závody světového poháru. Jak Michal Novák 
odhaduje, že všechno nakonec dopadne? 
Jaké má ambice? „Ve hře je první desítka 
celkově. Bude to i vzhledem k nemoci 
náročné. Ale pokud si mám sám na sebe 
vsadit, řeknu, že na šedesát procent v top 10 
budu. Ať to není nudné,“ směje se ve chvíli, 
kdy mu do celkové desítky schází pouhých 

šest bodů, ve sprintu drží 17. a v distančních 
závodech 24. příčku.

Světový pohár končí poslední březnový 
víkend ve finském Lahti. Co dál? Především 
odpočinek. Michal Novák plánuje aktivní 
náplň s přáteli, cestování. Ve hře prý je 
i trocha exotiky, konkrétně ostrov Réunion. 
Jarní pauza ale bude i pracovní, českého 
reprezentanta čeká testování lyží a práce se 
servisním týmem v Norsku. Letní příprava 
pak začíná v květnu. Sice je ještě daleko, 
přesto: jaké jsou ambice na příští sezonu? 
„Kdybych se stabilně zabydlel v desítce, jak 
ve sprintech, tak i v desítkách, bylo by to 
skvělé. Myslím, že i dál se budu zaměřovat 
hlavně na kratší závody. Rád bych byl ve 
výsledcích víc konzistentní, a kdyby se 
konečně podařilo prolomit se na bednu, byl 
bych moc spokojený.“

Podporujeme  
české běžkaře!
Volkswagen Užitkové 
vozy je už více než 25 let 
partnerem českého 
běžeckého lyžování. Svaz 
lyžařů dlouhodobě využívá 
jejich vozy a mezi vrcholy 
sezony vždy patří tradiční 
Jizerská 50. V ní značka 
letos sponzorovala jeden 
z vedlejších závodů nebo 
pomáhala celou akci 
elektrizovat – ID. Buzz 
totiž na místě přepravoval 
řadu VIP hostů. 

Přejeme českým 
běžkařům, ať příští rok už 

nějaká ta bedna klapne!
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Gastrovýlety  
Zájezdní hostince
Ano, Česko je zemí hospod. A je radost sledovat hostince, které dokázaly 
navázat na to nejlepší z historie a přenést tradice do moderní doby. Lukáš 
Hejlík si pro nás připravil pár tipů na podniky, která mají výborné a poctivé 
jídlo a atmosféru komunitních míst.
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Na Stodolci
Dolní Chřibská 40 / nastodolci.cz

Matěj Kudla pracoval deset let u filmu jako lokační manažer, 
ale vyhořel. S ženou Terezou, která bývala pro změnu 
manažerkou eventovou, začali v Chřibské na kraji Českého 
Švýcarska provozovat penzion Na Stodolci. První rok jeli 
známá pekla jako kuřecí kapsa Bombaj nebo nudličky 
s omáčkou z nivy. Pak ale přišlo zásadní prozření. Oni byli 
vlastně jedni z prvních, kdo tu pracoval s lokálností. Dejte si 
pstruha se skvělou omáčkou, mimochodem v sezoně je tu 
famózní kuřecí prso s angreštovou! Vyhlášené je tady hovězí 
líčko, ale odejít, aniž si dáte stodolecké lívance, to by byla 
škoda. I tady mezi starým červeným traktorem a koňskou 
ohradou můžete najít nabíječku na elektroauto. 

Tady dobijete 
baterky vy 
i vaše 
elektrické auto
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Zájezdní hostince se 
vrací na scénu a s nimi 
i řada zapomenutých jídel

Na Štěpáně
Mělnická 82, Obříství / nastepane.com

Než tu přes Labe stál Štěpánský most pro auta, byl tady přívoz 
pro vozky a koně! A taky hostinec! Ten je už řadu let ve vynikající 
formě, a to nejenom díky kuchařům pod vedením Martina 
Slezáka, ale hospoda má i skvělý servis. Ať je to dušené hovězí 
se svíčkovou omáčkou, či jelení kýta na víně, stejně začnete husí 
paštikou s cibulovou marmeládou, pečeným jablkem a domácím 
kmínovým chlebem a skončíte u tvarohových knedlíků. 
Během roku je dělají v mnoha variacích a vždycky jsou úžasné. 
Kdo neochutnal ty plněné nugátem se sladkým tvarohem 
a strouhaným perníkem, přišel o hodně. Na Štěpáně je to skvělé 
i pro návštěvu s rodinou, obrovský areál je plný zvířat a máte 
možnost si v restauraci půjčit piknikové koše a sníst si vše venku.

U Jiskrů
Kbelnice 23 / ujiskru.cz

Zájezdní hostinec ve Kbelnici poskytoval útěchu 
strávníkům i koním na císařské cestě už v 19. století. 
Posledních čtyřicet let tu ale bylo velké temno. Oheň 
zažehla až jiskra z rukou šéfkuchaře Martina Jiskry, 
který zúročuje zkušenosti z celého světa. Slepice 
na paprice, zapečený „segedín“, neboli sikulský 
guláš nebo hovězí vemínko? Přes den přinášejí 
známá jídla české klasiky, večer vám dávají objevit 
často zapomenuté speciality našich babiček, avšak 
zpracované moderními postupy. Dokonalá česká 
a rakousko-uherská kuchyně, k tomu výběrová káva, 
naturální vína a nabíječka pro elektromobily na 
parkovišti!
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Gastrovýlety 
Lukáš Hejlík už několik 
let mapuje místa, kam 
stojí za to zajet na jídlo. 
Nově s ním hledáme 
taková, kde si můžete 
dobít váš elektromobil. 

Harcoff
Návsí 109 / harcoff.cz

Lukáš Bulíček začínal jako řadový kuchař, končil jako executive 
chef nadnárodní společnosti. Teď provozuje Hostinec Harcoff 
s třistaletou historií. Čepuje plzeň a radegast, dělá klasiky 
české kuchyně jako plněné knedlíky, španělského ptáčka, řízek 
na sádle, buchtičky se šodó – a dělá je naprosto parádně. 
Na Velikonoce Lukáš připravil například králičí řízečky nebo 
bramborové nočky se šlehanou brynzou. A takhle precizní je ke 
všem tematickým speciálům. Motto hostince je „recepty našich 
babiček a pivo jako křen“. Tak dobrou chuť a na zdraví! 

Mahler
Kaliště 9 / mahler-penzion.cz

Lukáš Novák pochází z Kaliště u Humpolce, kde se narodil 
i skladatel a dirigent Gustav Mahler. Vaření bavilo Lukáše 
vždycky, odešel na zkušenou do Korutan a osvojil si tradiční 
rakouskou kuchyni. Itálie byla, co bys špekem dohodil, 
a tak si oblíbil i kuchyni italskou. A tam poznal Růženku. Po 
dalších zkušenostech v Horním Rakousku se společně vrátili 
domů do Kaliště, kde se zrovna uvolnil k pronájmu Penzion 
Mahler. Jejich jídla jsou krásná, voní a chutnají, ať sedíte 
u výčepu v prvorepublikové hospůdce, v sále, kam dodnes 
jezdí Mahlerovi milovníci, nebo na romantickém dvorku. 
Na menu najdete rakouské pecky jako schnitzel, tafelspitz, 
käsespätzle, česká tradiční jídla jako svíčkovou, koprovku, 
výpečky, kačenu, ale také lehčí jídla. A Kaliště má tak dnes 
slavné rodáky dva. Najdete je na stejné adrese.
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„Je přirozené, že se v jednotlivých 
životních etapách mění požadavky na 
auto a na to, jaké vlastnosti by mělo 
mít. Pravidelnou obměnu vozu umožňují 
například specializované finanční produkty, 
jako je úvěr či operativní leasing,“ říká 
Vratislav Strašil, jednatel společnosti 
Volkswagen Financial Services. Z nového 
průzkumu společnosti vyplývá, že až 75 % 
Čechů si auto pořídilo před narozením 
svého prvního potomka. Ve chvíli, kdy 
partneři usoudí, že je čas založit rodinu, se 
mění i potřeby a očekávání, které na svůj 
vůz mají.

Při výběru auta hrála u lidí bez závazku 
největší roli cena (78 %). A ačkoliv 
zůstává důležitým kritériem pro polovinu 
tázaných i v nové životní etapě s dítětem, 
do popředí se dostává hlavně zájem 
o bezpečnost (64 %). Preference se mění 
také u jiných vlastností vozu. Dokud se 
řidiči nemuseli ohlížet na další členy 

rodiny, byla důležitým faktorem značka 
vozu (32 %) a část z nich přikládala váhu při 
výběru také typu pohonu (29 %). Samotná 
značka auta přestává být po narození 
potomka hlavním kritériem a stále zajímá 
pouze 11 % řidičů. Naopak se do popředí 
dostává zájem o lepší pohodlí (44 %) 
své i svých ratolestí a lidé vybírají podle 
velikosti vozu, počtu sedadel a velikosti 
zavazadlového prostoru. 

S rodinou často přichází i druhý vůz
Z průzkumu vyplývá, že téměř 40 % 
respondentů s dětmi vlastní dvě auta. 
Členů rodiny postupem času přibývá, 
děti rostou a oba rodiče jsou brzy 
zpátky v pracovním nasazení. Polovina 
respondentů vlastnících dvě auta se 
vyjádřila, že na všechny tyto aktivity jim 
jedno auto nestačilo a právě tato nová 
životní etapa pro ně byla impulsem pořídit 
si do domácnosti další vůz. Jedno z aut 

využívají kvůli potřebám svých dětí a druhé 
spíše na cesty do práce. 

Jakmile děti vyrostou a stanou se na 
svých rodičích nezávislé, uvažuje více než 
20 % respondentů, že rodinné auto vymění 
za menší. Pro mnohé to zároveň bude 
i chvíle, kdy bude na čase pořídit nový 
vůz kvůli stáří a kupícímu se počtu oprav 
toho původního. Až 30 % řidičů své auto 
totiž obměňuje po více než deseti letech 
provozu.

Z průzkumu pak také vyplývá, 
že smýšlení o různých možnostech 
financování aut se vyvíjí s ohledem na 
závazky. Asi 60 % řidičů předtím, než 
se rozhodlo založit rodinu, hradilo svůj 
vůz z našetřené hotovosti. S dětmi 
a souvisejícími novými výdaji se však 
začali více zajímat také o další možnosti 
financování a asi 21 % respondentů při 
pořízení auta zvolilo úvěr. Pro tyto klienty, 
pro něž je výše splátky a flexibilita splácení 
klíčová, přišel Volkswagen Financial 
Services s úvěrem Financování CHYTŘE. 
„Jsme si vědomi, že řada klientů je 
nucena více se zamýšlet nad financemi, 
aby nesahala do svých finančních rezerv. 
Úvěrový produkt Financování CHYTŘE je 
vhodný právě pro klienty, kterým nejvíce 
záleží na nízké výši měsíční splátky,“ 
dodává Vratislav Strašil. Klientovi nadále 
zůstává svoboda v tom, jak se svým vozem 
naloží – zda ho prodá zpět společnosti, 
jinému zájemci, nebo poslední splátku 
splatí v hotovosti či rozloží do menších 
splátek. 

Volkswagen 
Financial Services
Kompletní nabídku 
financování, včetně 
zajímavých akcí, 
najdete na webu. 

Děti mění preference rodičů 
ohledně výběru vozu
Po narození potomka se klade větší důraz na bezpečnost, cenu nebo pohodlí. Do 
pozadí ustupuje například značka auta. Rodiče jsou také více otevřeni financování 
vozu prostřednictvím úvěru nebo operativního leasingu. 

78



C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

VW magazin 210x270 vw_tiguan.pdf   1   16.03.2023   11:32



Vyberte si z naší 
online nabídky!

Elektrizující kolekce ID. Dejte s ní 
najevo, že fandíte udržitelnosti. 
K dostání u autorizovaných partnerů 
Volkswagen nebo na e-shopu!

Dámské a pánské triko
Pro každé pohlaví v jedné 
barevné variantě. 

Taška přes 
rameno

Jako dělaná na 
menší výlety. 

Kosmetická 
taška

Tohle se prostě 
hodí!

Batoh
Má spoustu 
praktických 

kapes a objem 
20 litrů.

Plyšový ID. Buzz 
Pro ty nejmenší.

Kšiltovka
Stejně jako 
naše vozy je 
v ekologickém 
provedení. 

Mikina
ID. můžete hrdě 
nosit i na hrudi!
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Volkswagen MyCard je zákaznická karta pro majitele osobních a užitkových vozů Volkswagen 
(fyzické osoby), která je vázaná na konkrétní vozidlo, a v rámci nového programu přináší spoustu 
výhod. Zájemci si mohou vybrat jednak bezplatnou verzi Service nebo zvolit rozšířenou 
placenou verzi Service+, která umožňuje využívat další výhody nad rámec základní verze, 
například 2x ročně výměnu kompletních kol včetně vyvážení. 

Využijte skvělou příležitost, mít MyCard se rozhodně vyplatí.

MyCard
Moje výhody. Můj servis. 

my-card.cz
MyCarCardd

Zde zjistíte více o benefitech 
a jak získat svoji MyCard



QR kód vás 
dovede na 
reklamu 
s babičkou

Laskavým humorem jsou televizní reklamy Volkswagenu 
už proslulé. Máte svou oblíbenou? A znáte jejich historii, 
která se píše už šedesát let?

Co udělá babička, když prodá 
svého milovaného trojkového Golfa 
a najednou se začnou z paměti 
vynořovat vzpomínky na vše, co 
s ním zažila? Nechá si potetovat 
ruku, vypraví se do autosalonu 
vyzkoušet nový ID.4 GTX a při 
testovací jízdě to i s prodejcem 
vezme pěkně smykem! Pokud jste 
ještě neviděli loňskou předvánoční 
reklamu Volkswagenu, napravte to. 
Zahřeje a pohladí na duši. Podobně 
jako „první díl“ z roku 2011, na nějž 
ten současný navazuje a v němž 
muž kupuje od staré dámy stejného 
červeného Golfa jako první auto 
svému synovi. Oba jsou přesvědčeni, 
že jen lehce ojetý vůz bude kaufem 
století. Divák ovšem záhy zjistí, že 
babička se svým autem nezacházela 
zrovna v rukavičkách.

Reklamy na vozy Volkswagen 
si vysloužily určité ikonické 
postavení. Jsou laskavé, příjemné, 
pozitivní a k tomu nadmíru vtipné. 
Určitě si z poslední doby vybavíte 
třeba roboty C3PO a R2D2 nebo 
malého Dartha Vadera. Humor 
z Wolfsburgu má ale mnohem delší 
historii. Všechno začalo na přelomu 
50. a 60. let minulého století na 
Manhattanu, kde se reklamní studio 
Doyle Dane Bernbach (DDB) muselo 
popasovat s omezeným rozpočtem 
pouhých 800 tisíc dolarů na celý rok. 
Pustili se proto do minimalistického, 
chytrého a vtipného pojetí tištěných 
inzerátů a plakátů, které diváky baví 
dodnes.

Co se týče televizních reklam, 
vzpomeňme třeba tu z roku 1966 
na model Fastback Sedan. Hrál v ní 

muž, který ve svých začátcích proslul 
právě jako postava reklam německé 
automobilky. Jmenoval se Dustin 
Hoffman a se svými 167 centimetry 
propagoval prostornost interiéru 
vozu. V klipech se později objevovaly 
i sportovní hvězdy. V témže roce 
se basketbalista Wilt Chamberlain 
snažil poskládat svých 216 cm do 
Brouka. Nepodařilo se mu to. Hbitě 
ale přiskočil a za volant se posadil 
módní fotograf Bill Cunningham, aby 
ukázal, že pro průměrně vzrostlého 
muže je v autě místa dost.

Na reklamu na druhou generaci 
Golfu z roku 1987 si automobilka 
najala modelku Paulu Hamiltonovou, 
která si zahrála zhrzenou ženu, jež 
ve vzteku zahazuje zásnubní prsten, 
náhrdelník i kožich a už už se chystá 
do kanálu hodit i klíče od auta. Pak 
si to ale rozmyslí a s úsměvem na 
líci odjíždí svým stříbrným Golfem. 
Titulek praví: „Kéž by všechno 
v životě bylo tak spolehlivé jako 
Volkswagen.“
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